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Pe lângă confecționarea și purtarea costumului popular, 
trebuie să ne „înveșmântăm” și cu o cultură a lui, cu 

semnificația sa spirituală și istorică, înțelegând că el reprezintă 
chintesența a ceea ce strămoșii au trăit și simțit. Carevasăzică, 
straiele populare sunt martore tăcute, dar mărturisitoare ale 
credinței și pietății poporului nostru, dar și ale dragostei lui pentru 
tot ce este frumos, curat și înălțător. Produs pentru necesităţi 
materiale imediate şi stringente, portul popular se confecţiona 
iniţial în cadrul gospodăriei închise. Costumul de pe întreg 
cuprinsul ţării se caracterizează prin folosirea masivă, ca fond, 
a culorii albe, iar în ceea ce priveşte materia primă s-a impus 
ţesătura din in, cânepă sau bumbac.

Arhimandrit Mihail DANILIUC
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TimișRECAS,
„Cred în viitorul frumos al copiilor orașului meu!”

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Pavel TEODOR- Primar al orașului Recaș

Domnule primar, nu v-am întrebat până acum...
Întreabă-mă acum.
Intenționez să vă întreb despre situația bugete-

lor locale, care mi se par cam subțiri. Mă înșel?
Nu te înșeli, este un adevăr binecunoscut că 

mărimea bugetelor locale a scăzut în toată țara.
Poate că cititorii noștri ar dori să afle și motivul.
Motivul e simplu: o dată că toate cheltuielile cu 

caracter social sunt suportate de la bugetul local și, 
mai apoi, că toate salariile în instituțiile publice au 
crescut.

La cât se ridică cheltuielile Primăriei orașului 
Recaș privite prin prisma socială?

Cheltuielile cu caracter social în acest an, pentru 
noi, se ridică la 2.618.000 de lei.

Iar creșterea salariilor la instituțiile publice ale 
orașului?

Creșterea salariilor la instituțiile publice locale 
de pe raza orașului nostru înseamnă 1.400.000 de lei. 
Și datorită acestui fapt ne trezim în minus cu o sumă 
apropiată de 4.000.000 de lei. Ori, această sumă noi 
o foloseam anii trecuți pentru necesare lucrări de 
investiții și lucrări de amenajare.

O soluție, domnule primar?
Soluția o găsim în necesitatea de a ne îndrepta 

atenția spre alte surse de finanțare din afara bugetului 
local.

Cum ar fi...?
Cum ar fi finanțările europene și guvernamentale. 

Asta pentru a putea păstra investițiile pe care le-am 
realizat an de an, la același nivel.

Ați  amintit  de  investiții.  Ce  investiții  veți mai 
derula în perioada următoare?

Cu siguranță vom continua să facem investiții 
– și vom face fără îndoială – chiar dacă pentru a le 
putea derula va trebui, cum spuneam, să pregătim prin 
muncă accesul la alte resurse financiare. Dar, după 
cum bine se cunoaște, noi în fiecare an ne propunem 
să realizăm cât mai multe investiții locale și, precum 
se vede, chiar reușim.

Știu că vă arătați mereu preocupat de o bună 
colaborare  cu  școala,  privind  cu  multă  atenție 
către copiii Recașului. Ce sfat  le puteți da elevilor 
orașului dumneavoastră?

Să înțeleagă bine că școala înseamnă muncă. Așa 
cum părinții lor se duc la servici pentru a munci, tot 
astfel și ei când intră pe poarta școlii trebuie să fie 
pregătiți de muncă. Munca nu trebuie privită, cum 
spunea cineva, ca o necesitate îngrozitoare, ca pe o 
corvoadă blestemată, ci ca pe rațiunea de a trăi. Să nu 
mizeze prea mult pe noroc în drumul vieții. E bun și 
norocul, dar eu am învățat de la părinții mei că norocul 
trebuie să te găsească muncind. Altfel, te ocolește. 
Dar, în orașul Recaș, noi avem copii minunați și eu 
cred în viitorul frumos al copiilor orașului meu.

Domnule  primar,  vă  mulțumesc  pentru  ama-
bilitate!

Cu multă plăcere!

Toamna în orașul viilor începe spectacolul fascinant al culorilor. Dimineața, 
văzduhul era încărcat de aburii ceții și, cu cât m-am apropiat mai mult de 

oraș, umerii dealurilor purtând vestitele vii se zăreau în perdele nelămurite, într-o 
ceață pătrunsă de o slabă lumină, ca fumul cu răsfrângeri de flăcări. Vântul nu 
adia și pretutindeni plutea neclintită mireasma proaspătă a pământului atins de 
toamnă. Intru în incinta primăriei și dialogul meu cu domnul primar începe fără 
nicio introducere.

Din albumul orașului nostru

Tineri din Stanciova în portul tradițional
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SÂNMIHAIU RoMÂN
„Avem o comună aflată într-o continuă dezvoltare!”

Timiș

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

Cu ce începem, dom- 
nule primar?

Dacă ar fi să încep cu 
începutul activității mele, trebuie să menționez faptul 
că mă aflu la primul mandat în această funcție...

Ați fost consilier.
Da, am fost consilier și viceprimar.
Comuna are trei localități: Sânmihaiu Român, 

Sânmihaiu  German  și  Utvin.  Întrebându-vă  de 
numărul de locuitori am certitudinea că el crește de 
la lună la lună. Greșesc?

Nu, nu greșești. Avem o comună aflată într-o 
continuă dezvoltare și asta nu numai sub aspectul 
numărului de locuitori. Dar, pentru că întrebarea ta 
vizează numărul de locuitori, pot să spun că el crește 
extrem de rapid...

Cum vă explicați acest  lucru? Ce-i determină 
să aleagă comuna dumneavoastră?

În primul rând apropierea de un mare oraș cum 
este Timișoara, apoi accesibilitatea la achiziționarea 
unui teren pentru construirea locuinței, apoi creditele 
acordate pentru tineri dornici de a-și construi o 
casă, care sunt, după cum știți, extrem de elastice 
întinzându-se returnarea împrumutului pe durata a 30 
de ani. Apoi, să nu uităm de faptul că tot mai mulți 
oameni au înțeles cât de importantă este calitatea 
aerului și liniștea, pentru sănătatea lor și a copiilor 
lor. La toate acestea, dacă mai adăugăm și facilitățile 
acordate de administrația noastră, vei găsi extrem de 
motivată dorința lor de a se stabili în localitățile care 
alcătuiesc comuna noastră.

Și revenind, totuși, la numărul locuitorilor?
Dragă, oficial avem un număr, cum bine spuneai, 

de 8.000 de locuitori și neoficial de peste 10.000 de 
locuitori. Dar, oamenii se mută în comuna noastră 
săptămânal.

Niciodată nu am avut răgaz să discutăm despre 
istoria comunei.

Adevărat, dar acum dacă tot am ajuns aici, trebuie 
să spun că Sânmihaiu Român are o istorie bogată 
și foarte frumoasă. Prima atestare documentară a 
comunei noastre, se află înscrisă în anul 1333 și, 
din acel an, toate cele trei localități au cunoscut un 
drum ascendent din toate punctele de vedere ale 
dezvoltării. Chiar dacă am avut parte de stăpâniri 
străine elementului românesc.

Domnule  primar, Bunul Dumnezeu  v-a  bine-
cuvântat comuna și cu bogății naturale.

Da, numai dacă ne gândim la apele termale aflate 
pe aria comunei, ape cu îndelungată exploatare și ar 
trebui să mulțumim bunului Dumnezeu. Dar, pe lângă 
apele geotermale, mai avem rezerve considerabile de 
gaze și petrol. Legat de ștrandul cu apă termală aflat 
în comuna noastră, ideea realizării lui a apărut acum 
42 de ani, atunci când în timpul sondării teritoriului 
în căutarea unor puţuri de petrol, au fost descoperite 
ape termale.

La ce adâncime se află izvoarele?
Sursa apelor este la peste 2.400 metri adâncime, 

cu o temperatură a apei de 36 de grade Celsius. Și 
fiind foarte aproape de Timișoara, la nici 12 km, 
fluxul de turiști este extrem de ridicat.                                                         

La întâlnirea cu domnul primar Viorel Mărcuți, am ținut să abordăm 
mai întâi, pentru cititorii noștri din alte localități,  câteva aspecte legate 

de așezare, componență, locuitori și alte chestiuni legate de buna promovare a 
localității în spațiul de vest al României.

Din albumul primăriei

Asfaltarea întregii comune, obiectiv de primă 
importanță a domnului primar Mărcuți.

Anunț important!

Societatea de Transport Public Timișoara a anunțat 
că modifică traseele liniilor metropolitane de 

autobuz M36 și M46 pentru a-i ajuta pe elevii din Sânmihaiu 
Român să ajungă mai ușor la școlile din Timișoara.

Începând de luna trecută, traseul şi graficul acestora 
vor fi modificate după cum urmează: – Traseul liniei M36, 
pentru cursa cu plecare la orele 06:40 din Sânmihaiu 
German, va fi prelungit până în Piaţa Mocioni (Sinaia), cu 
sosire în staţia Piaţa Mocioni / Sinaia la orele 07:21. 

Pentru a transporta elevii spre localităţiile Utvin, 
Sânmihaiu Român şi Sânmihaiu German, linia M36 va 
avea o cursă cu plecare din Piaţa Mocioni la orele 14:40,  
cu sosire la Sânmihaiu German (capăt de linie) la orele 
15:21.
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TimișCHECEA
Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

„Pentru mine, Checea este cea mai frumoasă așezare din lume!”                                                                                          

Cu puțin înainte 
de a se isprăvi 

muncile câmpului și 
țăranul să se apropie 
de cuptor pentru toată 
iarna, iar prisăcarul să 
își adăpostească albinele, 
de cum nu mai zărești 

rândunele în înalturi, nici fructe în pomi, e semn 
că se apropie marele „Festival al Vânătorilor” de 
la Bata. O manifestare unde an de an, sunt prezenți 
mii de oameni, din toate colțurile țării și chiar din 
țări străine. În acest an, alături de conducători ai 
județelor Arad, Timiș, Caraș-Severin și Hunedoara 
s-a aflat, ca invitat de onoare, și primarul comunei 

Checea, domnul Daniel-Florin Florea, care a onorat 
invitația, alături domnul viceprimar Ioan Breje și de 
tânăra domnișoară Sanja Radoslava Popov.

Întrebându-l cum se simte aici în satul bătanilor, 
domnul primar mi-a spus: „Nu este o premieră pentru 
mine, mă aflu pentru a treia oară la acest extraordinar 
festival, alături de președinți de Consilii Județene, 
prefecți și colegi. Sigur că la astfel de întâlniri, 

mai important decât orice este posibilitatea de a 
interacționa, dincolo de scaunul biroului, cu colegii 
din administrație și, de ce nu, cu cei aflați în fruntea 
multor instituții județene. Pentru că, după cum vezi, 
acest festival de la Bata este onorat de un număr mare 

de personalități. Dincolo de asta, trebuie să recunosc 
faptul că Bata este o comună bine gospodărită, dar 
pentru mine, Checea este cea mai frumoasă așezare 
din lume.”

La sfârșitul „Festivalului Vânătorilor”, unii 
din oaspeți au vizitat Castelul din Bulci, proprietate 
a glorioasei familii Mocioni, castel care azi se află 

într-o avansată stare de degradare. Deși frumusețea 
locului a făcut o bună impresie vizitatorilor, dom-
nul viceprimar Ioan Breje a spus: „Este păcat că 
asemenea obiective nu sunt valorificate turistic. 
Acest castel nu este un caz izolat, din păcate lăsăm 
multe, foarte multe clădiri cu valoare inestimabilă să 
se degradeze sub ochii noștri.”

Regele Mihai şi Regina-mamă Elena, 
pe terasa castelului de la Bulci, în iulie 1944
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SAVÂRSIN
)

, Arad

„Pot să spun că am reprezentat cu cinste liceul din Săvârșin!”

Pagină coordonată de prof. Ana Maria POPA

Din septembrie 2017, Centrul Schubz Râşnov 
împreună cu Centrul Schubz Luneburg 

au început proiectul WILDLIFE EDU, finanţat de 
DBU şi Ministerul Mediului din Landul Saxonia 
Inferioară. Proiectul s-a desfăşurat pe o perioadă 
de doi ani şi şi-a propus să creeze noi instrumente 
educaţionale online şi offline, pentru 
copiii şi profesorii din România şi 
Germania, pentru studiul şi explorarea 
lumii carnivorelor mari. 

Obiectivele cele mai importante 
ale proiectului au fost:

- analiza diferitelor strategii de 
comunicare și management privind re-
laționarea cu carnivorele - comparație 
pe plan European;

- constituirea unei rețele califi-
cate de oameni de știință și pedagogi 
din România și Germania, în vederea comunicării 
unor cunoștințe și constatări importante;

- dezvoltarea unor materiale didactice inova-
toare și transferabile, în spiritul unei educații pentru 
dezvoltare durabilă (EDD);

- creșterea gradului de conștientizare (cu tine-
rii ca viitori factori de decizie) în ceea ce privește 
posibilitatea unei coabitări neconflictuale, cu res-
pectarea drepturilor tuturor celor implicați.

În cadrul proiectului EDU WILDLIFE există 
10 cluburi de sălbăticie în toată țara. Din Râșnov 
în Hațeg, Brașov, Săvârșin, Vrancea, Sânpetru, 
Zărnești, Mercheașa s-au selectat zece copii care 
sunt reprezentanții cluburilor. Aceștia s-au întâlnit 
ca să se pregătească pentru Conferința „Living with 

wolf, bear and lynx”, din Loccum, care a avut loc în  
Germania.

Liceul Tehnologic „Regele Mihai I” – Săvârșin 
a fost reprezentat de elevul Recalo Albert, din clasa 
a IX-a A, care ne împărtășește avantajele acestui 
proiect: „Experiența pe care am trăit-o pe parcursul 

acelor zile mi-a dat prilejul să inte-
racționez cu tineri de vârsta mea, atât 
din țară, cât și din străinătate. Ne-am 
cazat în Loccum, o localitate destul de 
liniştită din nordul Germaniei. Aco- 
lo a avut loc o conferinţă privind carni- 
vorele mari, deoarece în ultimele luni 
lupii au început să se întoarcă în pădu-
rile de acolo, iar ei consideră că 150 
de lupi într-o ţară, mult mai mare ca și 
România, sunt o problemă care trebuie 
rezolvată prin vânare. Pe lângă aceas- 

tă conferinţă am ţinut, împreună cu ceilalţi nouă 
elevi din România, o oră într-un campus şcolar de 
2000 de elevi. Pot să spun că am reprezentat cu cinste 
liceul din Săvârșin, fiind felicitați pentru cunoștin-
țele în domeniu, cât și pentru sceneta pregătită. Prin-
cipalele activități desfășurate au fost: prezentarea cen- 
trului Schubz, jocuri de cunoaștere, împărtășirea 
experiențelor din cadrul cluburilor. Am lucrat împre-
ună la alegerea unei teme și a unor mijloace de ex-
primare, s-au scris scenarii, poezii, s-au creionat me- 
saje despre viața în vecinătatea teritoriilor carnivo-
relor mari. Toată experienţa a fost una plăcută, am 
legat  prietenii sincere, atât cu profesorii, cât şi cu 
elevii.” Pentru felul cum a reprezentat școala noastră, 
elevul Recalo Albert merită toate felicitările.

Rupt gi lucru într-o sară,
Cam satul gi se-i pa masă,
M-am sfagit cu Marioară

Şî i-am zâs că plec gi-acasă.
M-am bagat în straiţ-o pită,

Şiapă, şonc1, slaină, caş,
Vin, rachie2, câce-o litră

Şî plecai cata oraş.
La on şias șî tri fârtarie3

Mă trezî-i p-on bulevard,
Ca o uliţă mai marie,

Da’ cu fecie pingă4 gard.
Cu şerşei în nas şî-n buză,
Tunsă chelie, parcă-s hoţ

Şî mai jios... v-aş şiere scuză,
Num-on pecic gi chiloţ.

LA ORAS, PA DRUMU’ ĂL MARE
Ioan VODICEAN

1 șuncă
2 țuică
3 trei sferturi
4 pe lângă
5 dantelă

Măi tu! pasta ăşcia toacie
Le-o mai pus buba să-ncindă
On firang gi şipcă5, roacie,

Luat gin uşa gi la cindă.
Trec înşiet, dau bună sara,
Far-să vreau. Ca on reflex.
Şî-m raspunge domnişoara:

- „Hello Bade! Nu vrei sex?”
Io n-am şciut şe-o vrut să zâcă

Ş-am sâmţât că-m creapă sternu’
Da’ i-am spus, îi drept, cu frică:
„Nu! C-acu ne-o dat guvernu’.”

Cuvântul care zidește
u „Cele câteva ore pe care le petrec cu 

tine valorează cât cele o mie de ore pe care le 
petrec fără tine!” (Cântarea lui Solomon 2:2,3)

u „Și acum acestea trei rămân: credința, 
speranța și dragostea. Dar cea mai mare dintre 
acestea este dragostea.” (Corinteni 13:13)

u „Deci nu mai sunt doi, ci unul singur! 
Așadar, omul nu trebuie să despartă ceea ce 
Dumnezeu a adus laolaltă!” (Matei 19:6-8)

u „Cine iubește și este iubit nu va mai fi 
niciodată același om ca înainte...” (Octavian 
Paler)

u „Iubirea e singura noastră șansă pe 
Pământ.” (Marin Preda)

u  „În aritmetica iubirii, unu plus unu fac 
totul, pe când doi minus unu este egal cu zero.” 
(Mignon McLaughlin)

  Din cartea de poezie a Țării Banatului

Albert RECALO
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GLIMboCA Caraș-Severin

„Am asigurat toate condițiile necesare comunității noastre!”
Petru Novac CRÎSNIC - Primar al comunei Glimboca

Pagină realizată de Remus GAL

Vânătorii din 
„Banatul  Că-

rășan” s-au întâlnit în 
27 septembrie 2019, înce-
pând cu orele amiezii 
la Oțelu Roșu, în zona 
pitorească denumită Gura 
Jgheabului, orașul de 

pe Valea Bistrei fiind ales pentru a sărbători cea de 
a treia ediție a Festivalului Vânătorilor și Pescarilor 
din Caraș-Severin. Sunetul cornului vânătoresc a 
reunit pe lângă membrii AJVPS Caraș-Severin și 
membri ai asociațiilor private de pe întregul cuprins 
al județului. Centrul manifestării a fost acaparat de 
expoziția de trofee, urmată de îmbietoarele  ceaune 
vânătorești în care au fost preparate tot felul de 
produse tradiționale, specifice vânătorilor, atât din 
zona Banatului de Munte, cât și din zona Dunării sau 
zona de confluență cu Serbia.

În razele soarelui de toamnă, domnul primar 
Petru Novac Crîsnic 
a început discuția cu 
mine în tonuri pas-
telate, prezentând  
comuna Glimboca 
drept o comună 
extrem de bine vă-
zută în România, 
o comună  bine 
așezată,  bogată, cu 
o industrie în care patronatul, autohton sau străin, a 
ales ca forță de muncă populația locală.  

Comuna Glimboca are o carieră de piatră, 
de andezit - o piatră foarte dură - folosită doar 
la terasamentele de căi ferate, o bogăție naturală 
binecuvântată, deoarece sunt foarte puține locuri 

în țară cu o astfel de carieră. Întrebat de facilitățile 
oferite răspunsul edilului a venit simplu: „Am 
asigurat toate condițiile necesare comunității noastre, 
mai exact acces la gaz, curent, drum, apă”. Simplu ca 
un glonț vânătoresc… infrastructură dezvoltată.

Așa cum îi stă bine unui bănățean de fală, 
omul Petru Novac Crîsnic este înconjurat de 

prieteni, la fel de 
zâmbitori și deschiși. 
     Pe plan uman și 
spiritual, primarul  
ne povestește des-
pre experianța pele-
rinajului la Munte-
le Montserrat, de 
splendoarea natu-
rii, de Biserica Mă-

năstirii Montserrat, care pe lângă muzica corală mai 
adăpostește și statuia Madonei Negre. 

Timpul s-a scurs pe nesimțite și, din lipsa 
spațiului, bogăția peripețiilor vânătorești spuse – 
„ca la gura sobei”– necesită un alt spațiu în paginile 
revistei.



7

CENEI Timiș

„Cel mai nobil sentiment uman este cel al recunoștinței”!
Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

Frumoase au fost 
cele două zile 

de aleasă sărbătoare 
petrecute în comuna 
Cenei, din pusta Ba-
natului, bine intitulate 
„Zilele Ceneiului”. Do- 
uă zile pregătite cu 

multă migală de administrația locală, care au cul-
minat cu un moment al gratitudinii. Al gratitudinii 
pentru cea mai iubită și căutată 
doamnă a localității, doamna 
Alexandra Stefanov. Acestei 
doamne i-au bătut și îi mai bat 
la ușa casei mulți, foarte mulți 
consăteni care își simt sănătatea 
amenințată de boli pentru care 
medicii cu diplome universi-
tare nu mai au timp sau se află 
prea departe pentru a interveni 
la vreme.

Doamna Alexandra, desti-
nul acestei doamne se confundă 
cu destinul Ceneiului care, cu 
mulți ani în urmă, a adoptat-o 
printr-o căsătorie cu un fecior al locului. Iar căsnicia 
celor doi tineri de atunci, ar putea fi un model pen-
tru toți cei care doresc să afle și să înțeleagă cum se 
poate trăi frumos o viață în doi. Doi oameni care 
îmbrăcându-se cu dragoste și-au legat viața într-o 
armonie binecuvântată.

Printre participanții la „Zilele Ceneiului” s-au 
aflat și oaspeți sau goști cum se spune în Banat. Ast-

fel am avut plăcerea să ascult și să consemnez și 
câteva opinii ale celor prezenți.

Doamna Svetlana Obradov este din Timișoara 
și mi-a mărturisit cu sinceritate: „Nu am mai fost de 
câțiva ani în Cenei, dar pot să vă spun că am rămas 
plăcut surprinsă de felul frumos în care s-a dezvoltat 
această comună. Cât privește ziua de azi, am numai 
cuvinte de apreciere față de Primăria comunei Cenei 
și de Consiliul Local.”

Domnul Mihai Cereș este din comuna Săcălaz: 
„Frumos, foarte frumos pre-
gătite aceste „Zile ale Cenei-
ului”. Cât despre oamenii de 
aici, pot să te asigur că sunt 
niște gazde minunate, care te 
fac să te simți ca în satul tău”.

Înainte de a-i decerna „Ti- 
tlul de Cetățean de Onoare 
al comunei Cenei” doam-
nei Alexandra Stefanov, edi-
lul localității, domnul Gabriel 
Ilaș, mi-a spus: „Am crezut și 
cred în continuare că cel mai 
nobil sentiment uman este cel 
al recunoștinței. Azi avem ono-

rantul prilej de a arăta tuturor oaspeților veniți în 
gostie, cum se spune în Banat, dar nu numai lor, că 
în comuna noastră știm să onorăm oamenii față de 
care trebuie să ne simțim îndatorați cu recunoștință. 
Un astfel de om, este doamna Alexandra Stefanov, 
pe care toți locuitorii comunei o alintă spunându-i 
simplu: tanti Sanda. 

Mulțumesc, cu acest prilej, tuturor colegilor 
mei din Consiliul Local al comunei care au fost de 
acord cu propunerea mea, dorind doamnei Alexan-
dra, sănătate la ani mulți!”.

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Doamnei Alexandra STEFANOV
ca semn al preţuirii şi al înaltei aprecieri pe care o avem pentru serviciul nobil

pus în slujba sănătății locuitorilor comunei Cenei.

Consiliul Local și Primăria comunei Cenei
Prin Hotărârea nr. 53 din 14 august 2019
Acordă titlul de

Primar,
Gabriel ILAȘ

22 septembrie 2019
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SECUSIGIU Arad

Ilie CHEȘA - Primar al comunei Secusigiu

„Introducerea apei în comună îmi pare a fi una din cele mai 
importante realizări!”

Pagină coordonată de Mihaela ASTRENIE

Din punct de vedere pro-
fesional,  care  considerați  că 

este suprema împlinire a unui om?
Să ajungă în acel loc de muncă în care să-i placă 

ceea ce face și astfel să vină cu plăcere la lucru.
Îmi spuneați, nu demult, că ați prins o perioadă 

în care un primar făcea doar administrație.
Este adevărat, a existat o asemenea perioadă, 

frumoasă și fructuoasă deopotrivă, fructuoasă ca 
rezultat al muncii, o perioadă în care politica era 
politică și administrația era administrație. Din păcate, 
azi totul se face la comandă politică.

Ați  sfătui  azi  un  tânăr  ajuns  la  vârsta  de  36 
de  ani,  adică  la  aceea  la  care  dumneavoastră  ați 
ajuns  primar,  să  opteze  pentru  o  astfel  de  poziție, 
de funcție?

Eu sfaturi în acest sens nu pot să dau, dar ce pot 
să-l asigur este faptul că azi activitatea politică, de 
care se va izbi ca primar, nu se mai face ca acum 
25 de ani, cu eleganță și politețe. De altfel, din acest 
motiv, tineri valoroși din punct de vedere profesional 
evită politica. Și spunând acestea, îmi amintesc că în 
urmă cu ceva ani, în 2008 mai exact, am invitat toți 
candidații la funcția de primar, cred că 12 la număr, 
rugându-i să desfășurăm o campanie civilizată, în 
parametri bunului simț, pentru că nu ne alegem între 
noi. Și crede-mă că acest apel al meu a fost bine înțeles 
și ori de câte ori mă întâlnesc cu acești parteneri de 
întrecere, le mulțumesc pentru înțelegerea mesajului 
meu. I-am numit parteneri pentru că atunci când 
există politețe nu există adversari și nici adveristăți. 
Din păcate, azi nu se mai poate lansa un astfel de 
mesaj...

A mai avut comuna Secusigiu un primar de 36 
de ani?

După revoluție nu.

Pe  domnul  primar  al  frumoasei  comune  Secusigiu  îl  privesc,  de  când  îl 
cunosc, ca pe un om tânăr bogat în fapte și amintiri ca un bătrân. Din acest 

motiv, niciun dialog al nostru nu are o tentă electorală. Amintirile frumoase, după 
cum veți citi, nu au aripi politice.

Domnule  primar,  dacă  acum  v-ați  uita  de  la 
primul mandat încoace, la care investiție ați întârzia 
cu privirea, cu gândul?

Cred că la investiția legată de introducerea apei 
în comuna noastră. Investiție din care am realizat cam 
96%. O investiție mare și extrem de importantă. Da, 
cu siguranță, introducerea apei în comună îmi pare a 
fi una din cele mai importante realizări.

La ce valoare se ridică acest proiect, azi aproape 
finalizat?

Se apropie de valoarea de 4.000.000 de euro.
Bănuiesc  că  ați  întâmpinat  și  foarte  multe 

dificultăți.
Sigur, dificultăți de toate felurile și birocratice și 

reclamații.
Greu să fii primar...
Domnișoară, primarului un ochi îi râde și un ochi 

îi plânge, că nu poți mulțumi pe toată lumea.
Cu puțin timp în urmă, colegii dumneavoastră 

din  patru  județe  au  hotărât,  în  cadrul  Asociației 
Primarilor  din  Banatul  Istoric,  să  vă  acorde  cea 
mai înaltă distincție a acestei instituții. E vorba de 
titlul,  mult  râvnit  de  toți  primarii,  de  «Primar  al 
Țării Banatului  cu Placheta de  excelență». Cu ce 
sentimente ați primit această distincție?

Am fost și sunt extrem de onorat, fapt pentru care, 
iată, le mulțumesc și pe această cale tuturor. Acest 
titlu mi-a dat un nou imbold, mi-a întărit încrederea 
în mine, cu atât mai mult cu cât această onoare vine 
din partea unor oameni care știu bine ce înseamnă să 
fii primar, oameni care cunosc foarte bine ce muncă 
de uzură presupune această demnitate.

Domnule primar, vă mulțumesc.
Și eu îți mulțumesc și te felicit pentru munca 

pe care o desfășori pentru acest frumos jurnal al 
primăriilor din vestul țării.

Cuvântul care zidește
Binele și frumosul, principii călăuzitoare pentru lume                                   

   † TIMOTEI - Arhiepiscop al Aradului

Armonia lumii dovedește prin părțile constitutive că întreaga lucrare dumnezeiască 
este într-o unitate ce duce la desăvârșire. Binele și frumosul, principii călăuzitoare 

pentru lume încă din vechime, trebuie să țintească scopul vieții însăși, adică deplina 
comuniune cu Dumnezeu și cu semenii. O abatere care și-ar avea pricina principală doar în 
libertatea omenească ar atinge toată buna rânduială.           

Parcurgerea celor dintâi pagini ale Sfintei Scripturi atrage luarea aminte asupra căderii omului din starea în 
care Creatorul său l-a așezat, că aduce și atingerea a tot ceea ce îl înconjoară. Raiul pierdut a făcut loc muncii 
trudnice a unui pământ presărat cu spini și pălămidă. Astfel, atât omul cât și întreaga creație cere aducerea la 
starea de la început; iar aceasta este cu putință doar prin jertfa Mântuitorului.
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FÂRLIUG Caraș-Severin

„Pentru mine, Bata înseamnă prietenia mea cu domnul 
Ion Micurescu, primarul comunei!”

Ioan BORDUZ - Primar al comunei Fârliug

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Ca în fiecare an,
domnul Ioan 

Borduz, primarul comu-
nei Fârliug, la finalul lu- 
nii septembrie, se află 
printre oaspeții de vază 
ai celui mai mare fes-
tival al vânătorilor din 

țara noastră. Este vorba despre „Festivalul Vână-
torilor” din comuna arădeană Bata. Însoțit de colegi 
din administrația locală, domnul primar a avut 
amabilitatea de a ne spune opinia domniei sale despre 
acest eveniment:

„Pentru mine Bata înseamnă prietenia mea 
cu domnul Ion Micurescu, primarul comunei. O 
prietenie care durează de ani mulți și, sper eu, să mai 
dureze măcar atât. Despre această manifestare, la 
care particip de la începutul ei, nu pot avea decât o 
părere frumoasă și... subiectivă. Dar pentru a afla o 

opinie de nou spectator, te îndrum spre colegul meu 
Remus Gal, secretarul administrației fârliugene.” 
Ceea ce am și făcut...

„La Bata, mi-a spus domnul secretar al primăriei 
cărășene, la rang de cinste a fost promovarea valori-
lor culturii vânătoreşti, dar, în acelaşi timp, discuții  
pe teme privind atenuarea falselor prejudecăţi exis- 
tente la nivelul opiniei publice cu privire la practica-
rea vânătorii. Am luat parte la un inedit concurs 
culinar de tip popular,  prepararea la ceaun a sosului 

vânătoresc din carne de vânat în ambianţa specifică 
unei serbări vânătoreşti, precum și prepararea și 
degustarea diverselor sortimente tradiționale de 
produse pe bază de vânat. Echipele participante au 
gătit la ceaune, după rețete proprii (desigur păstrate 
secrete), sosul vânătoresc și alte specialități din 
carne de vânat. Preparatul rezultat, după jurizarea de 
rigoare, a fost  împărţit vânătoreşte celor prezenţi la 
serbarea desfășurată sub semnul Dianei și al lui 
Acteon.”

Trei primari din trei județe...
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LENAUHEIM Timiș

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

„Administrația locală se străduiește să atragă diferite fonduri 
pentru a le investi în partea de infrastructură a localității!”

Pagină coordonată de Mihaela  ASTRENIE

Domnule primar, por- 
    nesc  reportofonul  sau 

beau întâi cafeaua?
Eu zic să însoțim cafeaua cu dialogul nostru.
De  acord.  Cum  stăm  cu  drumurile,  domnule 

primar?
Bine. Am terminat cei nouă kilometri de 

asfalt necesari localităților comunei, a fost aplicat 
și marcajul rutier, au fost instalate și semnele de 
circulație. Nu avem de ce ne plânge.

Au mai rămas lucrări de asfaltare?
Mereu mai rămâne câte ceva de făcut, iar la noi, 

după încheierea acestei lucrări, pe raza celor trei 
localități componente ale comunei Lenauheim, au 
mai rămas încă 13 kilometri se străzi care necesită 
asfaltare. Din acestea, un total de opt kilometri 
fac obiectul unui proiect depus spre finanțare prin 
Programul Național de Dezvoltare Locală - Etapa a 
II-a, proiect care se află acum în etapa de evaluare.

Veți  continua  munca  de  asfaltare  și  din  alte 
surse financiare?

Da, Primăria și Consiliul Local Lenauheim vor 
continua asfaltarea străzilor și din fonduri alocate de 
la bugetul propriu, în funcție de veniturile ce vor fi 
alocate la rectificarea bugetară.

Fondurile,  atragerea  de  fonduri  reprezintă  o 
preocupare cotidiană, aș spune, a dumneavoastră.

Adminstrația locală se străduiește să atragă dife- 
rite fonduri pentru a le investi în partea de infra-
structură a localității, pentru că suntem conștienți că 
doar astfel putem asigura confortul pe care îl merită 

orice cetățean al unei localități dintr-o țară civilizată.
Dar,  după  cum  se  vede,  lucrați  pe mai multe 

fronturi.
Este adevărat, lucrăm pe mai multe planuri 

în acest domeniu al infrastructurii, la drumuri, la 
introducerea canalizării, la aducerea rețelei de gaz, la 
reabilitarea căminelor, avem o paletă extrem de largă.

Vă mai poticniți prin hățișul legislativ?
Să știi că dacă nu mă poticnesc, pot să spun că 

sunt întârziat în activitate de această legislație. Din 
nefericire, în țara asta legislația este foarte stufoasă, 
iar procedurile de achiziții publice complicate și 
acest aspect ne pune unele probleme, mai ales prin 
prelungirea termenului de la momentul în care 
se licitează o serie de lucrări până la desemnarea 
constructorului și începerea efectivă a lucrărilor.

Care este lucrarea de infrastructură pe care o 
continuați?

La capitolul infrastructură, primăria a demarat, 
ca în fiecare an, lucrările de construcție a trotuarelor, 
începute deja în localitatea Bulgăruș și care vor 
continua și în celelalte două localități.

Câți metri aveți de turnat în viitorul apropiat?
Vom turna în total aproximativ 4.500 de metri 

pătrați de trotuare.
Cu fonduri...
Aici vorbim despre o investiție cu fonduri de la 

bugetul local.
Domnule  primar,  vă  mulțumesc  pentru 

întrevedere și dialog.
Cu plăcere.

Peste  câmpia  Banatului  domnea  o  liniște  desăvârșită.  Numai  undeva, 
în depărtare, în desișul unei liziere de salcâmi, se auzea cântecul unei 

păsări și o ceață deasă se răsfira între cer și pământ. Mă apropii de satul poetului 
și  la  capătul uliței  se  văd  luminile  răsăritului. Știu  că  edilul  comunei  este un 
matinal  și,  din  acest motiv,  am  purces  cu  noaptea-n  cap  spre  domnia  sa. Nu 
m-am înșelat, l-am întâlnit în biroul său unde am putut să vorbim pe îndelete.

Poșta redacției                        Cititorii ne întreabă, noi răspundem
Jr. Aurel MIHUȚ

Domnul Ștefan Mioc din comuna Lenauheim, 
ne întreabă despre cererile unice ale 

fermierilor. Domnule Mioc, interesându-ne, vă putem 
asigura că Agenţia de Plăţi şi Intervenţie pentru 
Agricultură  a anunţat că,  începând de miercuri, 16 
octombrie, fermierii care au depus cereri unice de 
plată vor primi un avans, de 70% din subvențiile pe 
suprafață  şi până la 85%, în cazul sprijinului acordat în 
cadrul măsurilor de dezvoltare rurală. Astfel, avansul 
pentru plata directă în sectorul vegetal, respectiv 
schema de plată unică pe suprafaţă  este de 102,6082 
euro/ha, plata redistributivă pentru intervalele între 1 
şi 5 hectare, inclusiv 5 ha, şi peste 5 hectare şi până 

la 30 de hectare inclusiv va fi de 48,7127 
euro//ha), plata pentru înverzire (59,3201 
euro/ha), iar plata pentru tinerii fermieri 
(31,2477 euro/ha). Pentru speciile ovine/
caprine, respectiv sprijinul cuplat în 
sectorul zootehic, plafonul alocat este de 17,7173 
euro/animal. Avansul se va acorda în perioada 16 
octombrie – 30 noiembrie 2019, iar din 1 decembrie 
2019, se vor efectua plăţile corespunzătoare diferenţei 
între plafonul financiar al fiecărei scheme şi cuantumul 
calculat şi acordat în avans, în condiţiile îndeplinirii a 
tuturor criteriilor de eligibilitate.
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VINGA
„Indiferent de programul de audiențe, la domnul primar

 intră și este bine primit orice cetățean!”

Arad

Doamnă  Cristina,  de 
cât  timp  lucrați  în  cadrul 

acestei unități administrativ teritoriale?
De aproximativ cinci ani.
Și  de  unde  ați  venit  în  cadrul  Primăriei 

Comunei Vinga?
Am absolvit Liceul de Poștă și Telecomunicații 

din orașul Timișoara și după ce vreme de 18 ani am lu- 
crat în domeniul pentru care m-am pregătit, am optat 
pentru acest post din cadrul primăriei comunei mele.

Cum vi se pare Timișoara acum?
Extraordinară! Timișoara a fost și va rămâne un 

oraș frumos. Și spun asta și cu o doză firească de 
subiectivism, știind că cei mai frumoși ani din viața 
unui om sunt anii de liceu, ori eu chiar acei ani i-am 
trăit în orașul de care vorbim și de care mă leagă 
amintirile cele mai frumoase.

La capătul studiilor liceale, vi se asigura și un 
loc de muncă?

Da și acest lucru era unul extrem de important. 
Cum de altfel ar fi și astăzi când majoritatea absol-
venților, fie ei de liceu sau facultate nu au asigurat 
niciun loc de muncă. La absolvire, pe lângă un loc de 
muncă asigurat, m-am bucurat și de salariu atractiv.

Ce mai face fetița dumneavoastră?
Mulțumesc, bine. Dar de unde știi că am o fetiță.
Mă bucur că știu.
Are 22 de ani și este și ea la studii la Timișoara, 

ca studentă la științe politice.
Aș vrea să știu cum vi s-a părut prima întâlnire 

cu colegii din administrația locală?
A fost o întâlnire pe care mi-am dorit-o. Și mi-

am dorit-o nu numai pentru că astfel puteam lucra în 
comuna mea natală, ci și pentru că în parcul acestei 
primării, locuind în prima casă de lângă primărie, 
mi-am petrecut toată copilăria. Nu pot uita că primul 
telefon la care am vorbit a fost la telefonul primăriei.

Cum s-a shimbat comuna în acești ani de când 
v-ați întors definitiv?

S-a schimbat foarte mult. În sensul bun desigur. 
S-a asfaltat comuna, s-au pavat trotuarele, s-au făcut 
parcuri, s-a acordat o atenție aparte școlii unde s-a 
făcut un frumos loc de joacă, terenuri de sport și, 
nu în ultimul rând, Căminul Cultural. Multe, foarte 
multe lucruri noi s-au realizat în acești ani. A, să nu 
uit bisericile.

Vă place să lucrați cu oamenii?
Poate nu mă crezi, dar nu m-am gândit niciodată 

că îmi va plăcea atât de mult să lucrez cu oamenii. 
Și sunt de-a dreptul bucuroasă atunci când îmi văd 
consătenii că pleacă din primărie mulțumiți.

Care este programul de audiențe al domnului 
primar?

Ce program? De la opt dimineața până seara, 
indiferent de programul de audiențe scris pe ușă, 
la domnul primar intră și este bine primit orice 
cetățean. Un om cu o mare capacitate de muncă.

Această  rezistență  la  program  prelungit  de 
muncă, am înțeles de la domnia sa, a dobândit-o 
din zilele lumină de lucru în agricultură.

Da, și dacă nu ar fi fost atât de îndrăgostit de 
agricultură, ar fi fost cu siguranță un foarte bun 
arhitect. Dovadă este actuala față a primăriei noastre 
recent refăcută.

Dacă  nu  ați  fi  avut  această  poziție  admi-
nistrativă, ce v-ar fi plăcut să fiți?

Sigur profesor de limba română sau învățătoare.
Mai  țineți  minte  numele  învățătoarei  dum-

neavoastră?
Doamne, cum să nu țin minte numele doamnei 

care mi-a marcat viața și căreia îi sărut mâinile de câte 
ori o întâlnesc: Avrămuț Florica. Cu dânsa a început 
norocul meu de a întâlni oameni extraordinari.

Cristina SEBIN

Revenind  la  Vinga  și  întâlnindu-l  pe  domnul  primar,  am  fost  plăcut 
surprinsă  de  îndemnul  domniei  sale  de  a  prezenta,  de  a  intervieva  în 

acest  jurnal  al  primăriilor  și  angajați  ai  administrației  din  comuna  celebrei 
ciocolate.  Urmându-i  îndemnul,  am  întâlnit-o  pe  doamna  Cristina,  un  om  cu 
sufletul frumos ca o amintire din copilărie.

Din albumul primăriei

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Înaltpreasfințitul Timotei al Aradului sfințind crucea 
bisericii din Vinga
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„Profesiunea de dascăl te menține mereu tânăr sufletește,
în mijlocul tinereții clocotitoare care te înconjoară!”

Prof. univ. dr. ing. Corneliu-Eusebiu PODOLEANU
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Domnule profesor, ce v-a determinat să vă 
alegeţi o carieră universitară?

Încă din liceu, am constatat că deţin una 
din principalele calităţi ale unui profesor - voca- 
ţia pedagogică, căreia îi corespund trei elemente 
caracteristice: iubirea pedagogică, credinţa în 
valorile sociale şi culturale, conştiinţa respon-
sabilităţii faţă de cei pe care îi înveţi. Să-i înveţi pe 
alţii cum să înveţe este o operă care implică răbdare, 
incertitudine, multe ore de stu-
diu, emoţie şi, mai mult de atât, 
rezultatul muncii unui profesor 
nu se poate măsura, cantitativ şi 
calitativ, imediat. 

Care sunt avantajele și 
dezavantajele profesiei de 
dascăl?

Principalul avantaj este că 
această activitate m-a împlinit 
profesional, am reuşit să fac 
ceea ce mi-am dorit.

Profesiunea de dascăl te 
menţine mereu tânăr sufleteşte, 
în mijlocul tinereţii clocotitoare care te înconjoară, 
într-o continuă efervescenţă intelectuală şi îţi dă, 
sentimentul intens al creaţiei. Dezavantaje sunt 
multe: apare uzura (fizică şi psihică) generată de 
exercitarea muncii de formare a tinerilor, bani prea 
puțini pentru a-i da posibilitatea profesorului de a 
veni în faţa studenţilor îmbrăcat la patru ace şi nu 
în trening şi adidaşi, de a-şi achita taxe şi impozite, 
lista de facturi: curent, gaz metan, apă, internet; să 
mai și mănânce zilnic etc.

Credeţi că cele două profesii – cercetător și 
dascăl – sunt complementare şi în ce manieră se 
întrepătrund cele două?

Aş asemui cele două profesii cu un pendul 
agitat de forța acestei tranziții fără sfârșit, în care 
universitatea ca instituție a ignorat când excelența în 
cercetare, când pe cea în predare, când cercetătorul, 
când profesorul. E vremea ca pendulul să se sta-
bilizeze, să se oprească în zona de echilibru unde 
fiecare, și profesorul și cercetătorul, să-și găsească 
locul binemeritat.

Care este cheia unei relaţii de succes dintre 
profesor şi student?

Consider că secretul unei relaţii de succes 
este, în primul rând, ideea de parteneriat aşezată pe 
elemente sau pe valori care nu ar trebui să lipsească 
niciodată: implicare, respect reciproc, încredere, 
eleganţă, politeţe, prietenie, bunătate. O relaţie de 
parteneriat în care, atât profesorul cât şi studentul, 
au de învăţat câte ceva.

Credeţi că sistemul de 
învăţământ actual necesită îm-
bunătăţiri şi ce schimbări sau 
implementări necesită pentru a 
fi îmbunătăţit?

Învăţământul românesc 
actual nu e interesat în nici 
un fel de ceea ce produce. 
După părerea mea, trebuie gă- 
site acele pârghii prin care în-
văţământul românesc trebuie 
să-şi redobândească locul prin 
recuperare, dar şi prin racordare 
la noul planetar. Aşadar tradi- 

ţia şi noutatea trebuie să fie un proiect aflat în mâna 
unor valoroşi profesionişti, dar nu birocraţi ci 
practicieni.

Credeţi în implicarea intelectualului în 
politică?

Menirea intelectualului este o politică, depinde 
ce înţelegem prin politică, pentru că dacă doar sensul 
restrictiv, cel care se regăseşte în actul administrativ, 
este de înţeles că atunci este o greşeală. Marii învăţaţi, 
marii oratori au fost intelectuali nu scursoarea 
societăţilor din care proveneau.

Ce mesaj le puteţi transmite studenţilor dum-
neavoastră acum, la început de an?

Curajul de a trăi, de a duce până la capăt tot ce 
au început, de a încerca orice experienţă utilă fără 
teamă de eşec şi puterea de a sta întotdeauna lângă 
adevăr. Baftă în noul an universitar !

Domnule profesor, vă mulțumesc pentru 
interviul oferit!

Interviu realizat de prof. dr. Aurel MIHUţ

Printre oamenii a căror perspective ne impresionează şi ne îndeamnă să recunoaştem că, departe 
de agitaţia cotidiană, există acel ceva foarte preţios spre care am uitat să privim, se numără şi 

domnul prof. univ. dr.  ing. Corneliu-Eusebiu Podoleanu (liderul Sindicatului Liber din Universitatea 
Politehnica Timișoara), un dascăl îndrăgit în rândurile studenţilor şi un model demn de urmat.


